

## СОДЕРЖАНИЕ

### Эффект колеи в историческом исследовании и меняющиеся каноны профессии историка: практики выбора исследовательских стратегий

<i>Чеканцева З. А.</i> Path dependence, политика времени и метаморфозы истории.....	5
<i>Вжосек В.</i> Узуальный анализ понятий как основа методологии науки в традиции львовско-варшавской и познаньской методологических школ. Понятие события.....	17
<i>Журба О. И., Литвинова Т. Ф.</i> Нарративизация украинского прошлого в конце XIX – начале XXI века: возможно ли преодоление?.....	27
<i>Корзун В. П.</i> Поверяя чужое настоящее собственным прошлым (к вопросу о становлении эмигрантского историографического нарратива) .....	42
<i>Емельянов Е. П.</i> Проблема периодизации всеобщей истории в «Кратком курсе экономической науки» А.А. Богданова.....	56
<i>Леонтьева О. Б.</i> Профессиональная рефлексия историка и канон научно-квалификационных исследований в современной российской науке.....	67

### Мобильность эпохи мобилизаций

<i>Каменских А. А.</i> «Польские перебежчики» из Западной Беларуси в «Польской операции» 1937–1938 годов в Перми .....	76
<i>Мартыненко В. Л.</i> Привлечение немецких переселенцев из СССР в вооруженные силы Германии на заключительном этапе Второй мировой войны .....	89
<i>Аринов А. Г.</i> Советская военная периодическая печать в период похода Красной армии в Европу (март 1944 – май 1945 г.): структура, нормативы, кадры .....	100

### Преступления и наказания в послевоенной советской истории

<i>Суслов А. Б.</i> Уголовное преследование изменников Родины и пособников оккупантов в Молотовской области во второй половине 1940-х годов: к оценке обоснованности обвинений.....	109
<i>Юнгблюд В. Т., Машиковцев А. А.</i> «Холодное лето 1953 года» в Кировской области: амнистия, преступность и борьба с ней.....	118
<i>Зубкова Е. Ю.</i> Нормы и практики борьбы с преступностью в СССР: новые тенденции «оттепели».....	128

### Письма «во власть»

<i>Лившин А. Я.</i> Эффективность реквизиционной и налоговой политики в 1917–1927 годах. в письмах «во власть».....	139
<i>Еремеева А. Н.</i> Письма «во власть» как источник по истории студенческой жизни в годы Гражданской войны.....	151
<i>Рожков А. Ю.</i> (Де)конструируя письма вождям: анализ студенческих обращений к власти в 1920-е годы .....	163
<i>Студеникина Е. С.</i> «Прошу моей просьбе не отказать»: отражение проблем рабфаковцев 1920-х гг. в их обращениях к власти.....	175
<i>Попова О. Д., Попова А. Д.</i> Отражение специфики ментальных установок советского общества в представлениях граждан о новой Конституции СССР в 1960-е годы .....	186
<i>Сведения об авторах</i> .....	197

## CONTENTS

### **The Rut Effect in Historical Research and the Changing Canons of the Historian Profession: Practices of Choosing Research Strategies**

<i>Chekantseva Z. A.</i> Path Dependence, Politics of Time and Metamorphosis of History.....	5
<i>Wrzosek W.</i> The Analysis of Customary Concepts as the Core of Scientific Methodology in the Lvov-Warsaw School and Poznan School of the Philosophy of Science. The Concept of an Event.....	17
<i>Zhurba O. I., Lytvynova T. F.</i> Narrativization of the Ukrainian Past in the Late 19 <sup>th</sup> – Early 21 <sup>st</sup> Century: Is Overcoming Possible? .....	27
<i>Korzun V. P.</i> Checking Someone Else’s Present With Your Own Past (on the Formation of an Émigré Historiographic Narrative).....	42
<i>Emelyanov E. P.</i> Periodization of World History in the «Short Course of Economics Science» by Alexander Bogdanov.....	56
<i>Leontieva O. B.</i> Professional Reflection of the Historian and the Canon of Scientific and Qualification Research in Contemporary Russian Science.....	67

### **Mobility in an Era of Mobilization**

<i>Kamenskikh A. A.</i> “Polish Refugees” from the Western Belarus in the 1937–38 NKVD “Polish Operation” in Perm.....	76
<i>Martynenko V. L.</i> Recruiting German Migrants from the USSR to the German Armed Forces at the End of World War II.....	89
<i>Arinov A. G.</i> Soviet Military Periodical Press During the Red Army’s Campaign in Europe, March 1944 – May 1945: Structure, Norms, and Personnel.....	100

### **Crimes and Punishments in Post-War Soviet History**

<i>Suslov A. B.</i> Post-War Criminal Prosecution of Collaborationists in the Molotov Region: to the Assessment of Imputations’ Validity .....	109
<i>Yungblud V. T., Mashkovtsev A. A.</i> “The Cold Summer of 1953” in the Kirov Region: Amnesty, Crime and Fight Against It.....	118
<i>Zubkova E. Yu.</i> Norms and Practices of the Control Over Criminal Offences in the USSR: Tendencies of the “Thaw” .....	128

### **Letters “to the Authorities”**

<i>Livshin A. Ya.</i> The Efficiency of Requisition and Taxation Policies in 1917–1927 in Letters “to the Authorities” .....	139
<i>Eremeeva A. N.</i> Letters “to the Authorities” as a Source on the History of Student Life during the Civil War .....	151
<i>Rozhkov A. Yu.</i> (De)constructing Letters to Leaders: Analysis of Students’ Appeals to the Authorities in the 1920s.....	163
<i>Studenikina E. S.</i> “Would You Be So Kind Not to Withhold My Application”. The 1920-s Rabfak Students' Problems Reflected in Their Appeals to the Authorities.....	175
<i>Popova O. D., Popova A. D.</i> Soviet Citizens’ Ideas about the Constitution in the 1960s as a Reflection of the Core Soviet Values .....	186
<i>About the Authors</i> .....	197